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Properties of the isoscalar dipole toroidal resonance (TR) in spherical and deformed nuclei are 
discussed within the self-consistent quasiparticle random-phase-approximation with Skyrme forces 
[1-6]. TR is considered as the low-energy part of the isoscalar giant dipole resonance observed in 

(a,a’) reaction [7]. The resonance is compared to other exotic dipole modes -compression and 

pygmy [1,2]. The main attention is paid to: 1) possibility to use TR as a measure of the nuclear 
vorticity [3], 2) anomalous TR deformation splitting of TR [4,6], 3) relation of the TR and pygmy 
resonance [2,5,6], 4) perspectives of experimental identification of TR.  In particular it is shown 
that the pygmy resonance can originate as a local manifestation of TR at the nuclear surface [2,6].    
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Свойства изоскалярного дипольного тороидального резонанса (ТР) в сферических и 
деформированных ядрах обсуждаются в рамках в рамках самосогласованного  
квазичастичного приближения хаотических фаз с силами Скирма [1-6]. ТР рассматривается 
как низкоэнергетическая часть изоскалярного гигантского дипольного  резонанса, 
наблюдаемого в реакции (a,a’) [7]. Тороидальный резонанс сравнивается с другими 
экзотическими дипольными модами - компрессионной и пигми [1,2].  Основное внимание 
уделяется: 1) возможности использования ТР как меры ядерного вихревого движения [3], 2) 
аномальному деформационному расщеплению ТР [4,6], 3) связи ТР и пигми резонанса [2,5,6], 
4) перспективам экспериментальной идентификации ТР. В частности показано, что пигми 
резонанс может быть трактоваться как локальное проявление ТР на поверхности ядра [2,6]. 


